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Investoři vzdávají v Praze velké stavební projekty. Dlouhodobě je 
nedokážou protlačit přes radnice městských částí, jejichž snaha zabránit 

nežádoucí zástavbě se zvrhla v boj developerů s úřady o jakoukoli budovu. 
Výsledkem je míň nových bytů i komerčních prostor. Skutečná kalamita 

v metropoli ale teprve nastane. Územní plán, bez něhož nelze stavět, platí 
do roku 2020. Schválení nového je ale v nedohlednu.  Byznys / str. 4  rozhovor str. 12–13

Centrálně nakupovat 
je složité, zjistil Babiš
Plány šéfa státní pokladny 
Andreje Babiše, že cent-
rálními nákupy energií, 
automobilů, počítačů či 
poradenství ušetří v tomto 
volebním období několik 
desítek miliard korun, 
jsou nereálné. Celá státní 
správa zatím hromadnými 
objednávkami uspořila jen 
340 milionů. str. 2

Podíl nákladní přepravy 
na silnicích dál roste
Významnější přesun zboží 
ze silnic na železnici se 
nekoná. Silniční doprava 
rostla loni dvakrát rychle-
ji než železnice. str. 6

Trh firemních bondů 
ovládá jen pár firem
Deset největších emisí 
dolarových dluhopisů nad-
národních firem dosáhlo 
za první tři měsíce roku 
hodnoty 116,5 miliardy do-
larů. To je třetina ze všech 
dluhopisů firem s investič-
ním ratingem. str. 8
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Čínské pokušení
Čína nadále přitahuje 
světové automobilky, 
přestože časy 
exponenciálního růstu 
jsou pryč a domácí 
konkurence vzrůstá. 

světová ekonomIka

str. 9

Čekání na 
libyjskou vlnu
evropa se s oteplením 
dočká dalšího přílivu 
přistěhovalců. Minimálně 
sto tisíc lidí čeká v libyi 
na převoz do Itálie. 

zahranIČí
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Praha. město, kde 
se nedá stavět
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Naši furianti
Pětadvacet íránských křesťanských uprchlíků, 
kteří se zřekli azylu v Česku a z Okrouhlíku odjeli 
do Německa, se zatím do Česka nevrátí, byť by si 
to Němci přáli. Tamní úřady sice o převzetí ute-
čenců zpět do Česka požádaly, ale podle ministra 
vnitra Chovance má německá žádost zásadní 
formální nedostatky a není v souladu s evrop-
skou legislativou. Takže z toho nic nebude. To 
jsme jim to panečku zase jednou nandali.

Kardinál Dominik Duka považuje interrupce za 
horší čin než nedávné teroristické útoky. Napsal 
to v blogu na serveru Aktuálně.cz, v němž při-
pomínal Pochod pro život, který bojuje za práva 
nenarozených dětí. „Jestliže zabíjíme nenarozené 
děti, troufnu si říci, že to je větší teror a hroznější 
neštěstí než atentáty poslední doby. S děsem ho-
voříme o stovkách mrtvých při takových útocích 
a na tisíce mrtvých dětí zapomínáme,“ soudí ar-
cibiskup. Jak vidno, i vyšším autoritám se občas 
stane, že smíchají jablka s hruškami.

Podle Čechů je korupce stále nejrozšířenější 
v politických stranách a při rozdělování evrop-
ských dotací. Další zasaženou skupinou jsou 
ministerstva, celní a stavební úřady. Názor, že je 
do korupce zatažena většina veřejných činitelů, 
sdílí podle Centra pro výzkum veřejného mínění 
44 procent lidí. Dalších 22 procent je přesvědčeno 
o zkorumpovanosti téměř všech těchto činitelů. 
Jistě. Propaganda protikorupčních iniciativ nese 
ovoce.

n Kromě sdruženého 
nákupu kancelářského 
papíru pro šest minis-
terstev připravuje rezort 
financí zakázku na osob-
ní vozy.

Pavel Otto
 

Plány šéfa státní pokladny An-
dreje Babiše (ANO), že centrální-
mi nákupy energií, automobilů, 
počítačů či poradenství ušetří 
v tomto volebním období něko-
lik desítek miliard korun, jsou 
nereálné. Babišovo ministerstvo 
uvedlo, že v letech 2014 až 2016 
sníží náklady na energie o šede-
sát milionů korun. Celá státní 
správa pak měla hromadnými 
objednávkami zatím uspořit  
340 milionů.

Nyní se čeká, jaký efekt při-
nese pilotní projekt sdruženého 
nákupu kancelářského papíru 
pro některé rezorty. Ve fázi 
příprav je zakázka na osobní 
vozy v deseti specifikacích od 
malých osobních automobilů 
až po reprezentativní limuzíny. 
„Netušil jsem, že to bude tak 

složité. Komplikuje to hlavně 
stávající zákon o zadávání 
veřejných zakázek,“ uvedl Babiš. 
Když nastupoval do funkce, 
dával v souvislosti s centrálními 
nákupy za příklad svůj Agrofert. 
Soukromé firmy se však touto 
normou neřídí.

Problém vyvstal právě u chys-
taného nákupu xerografického 
papíru, který by mělo odebírat 
přes 1400 úřadů nebo institucí. 
Pilotní projekt původně počítal 
s objednávkou pro 170 organiza-
cí, nakonec se zapojilo jen šest 
ministerstev. Navzdory tomu 
trvala příprava zadávací do-

kumentace půl roku. Tendr má 
být uzavřen letos. Komplikace 
zřejmě přinese i zakázka  
na osobní vozy. Bude nutné 
sladit požadavky a technické 
specifikace mnoha různých or-
ganizací od celníků až po správy 
národních parků.

Na potíže narazil také rezort 
zdravotnictví, který Babiš často 
kritizuje za nehospodárnost. 
Úředníci už předloni vyhlásili 
soutěž na jehly, injekční stříkač-
ky a další materiál za 43 milionů 
korun. I když vybrali co nejjed-
nodušší komodity, nepodařilo se 
jim řízení dokončit. „Na základě 
námitky neúspěšného uchazeče 
antimonopolní úřad zakázku 
zrušil,“ uvedl náměstek minis-
tra zdravotnictví Petr Landa. 
Dodal, že centrálně se nakupuje 
pro státní nemocnice elektřina, 
plyn a automobily.

Odstranit překážky má podle 
šéfky rezortu pro místní rozvoj 
Karly Šlechtové (ANO) nový zá-
kon o veřejných zakázkách. Se-
nát však navrhuje jeho platnost 
o půl roku odložit. Pomoci by 
měla rovněž metodika centrál-
ních nákupů, kterou má Babiš 
předložit do konce června.

Centrálně nakupovat 
je složité, zjistil Babiš

Zápisník  
Jany Havligerové

Protagonisté dne

Andrej BABiš

ministr financí

stephen Burke

Šéf nBc

Arsenij JACeňuk

ukrajinský premiér

Jeho plány ušetřit v tomto 
volebním období díky centrálním 
nákupům desítky miliard korun 
se ukázaly jako zcela nereálné.

str. 2

Televize už prodala reklamní čas 
na olympijské hry v Riu za miliardu 
dolarů. Před čtyřmi lety se jí to 
zdařilo až dva dny před zahájením. 

str. 7

Rezignoval, čímž se otevírá cesta 
k ukončení politické krize v zemi. 
Jeho vláda v poslední době 
ztrácela podporu v parlamentu.

str. 11

Státní správa  
hromadnými nákupy  

podle ministerstva financí 
dosud uspořila 

340
milionů korun.

stAvAři usAdili před Vřídelní kolonádu v Karlových Varech šestimetrovou betonovou mísu pro venkovní 
vývěr minerální vody. Kvůli přesunu čtrnáctitunového kolosu byla ve Vřídelní ulici zastavena doprava. 

Vřídlo V noVém proVedení
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n Ministerstvo vnitra 
tvrdí, že policisté při 
incidentu s tibetskou 
vlajkou na akademic-
ké půdě neporušili 
zákon.

Policie, která při návštěvě 
čínského prezidenta Si Ťin- 
-pchinga navštívila v souvis-
losti s vyvěšením tibetské 
vlajky budovu pražské 
FAMU, byla podle ministra 
vnitra Milana Chovance 
(ČSSD) jen neobratná 
a zbytečně horlivá. Uvedl to 
v televizi Prima na adresu 
dvou mužů, kteří se ve škole 
představili jako příslušníci 
kriminální policie a zajímali 
se o standartu. 

Chovanec odmítl, že by 
policisté stáli na straně 
Číňanů. „Pokud existoval 
pokyn, že mají čeští policis-

té stranit Číňanům, že mají 
každou tibetskou vlajku, 
kterou vidí, strhnout, 
tak já z funkce ministra 
odstoupím. Jestli takovýto 
pokyn existoval, tak nemám 

v politice co dělat,“ prohlásil 
Chovanec v reakci na výtky 
dalšího hosta pořadu Miro-
slava Kalouska (TOP 09).

Kromě incidentu ve škole 
zasahovala policie v souvis-

losti s návštěvou čínského 
prezidenta 28. až 30. března 
v celé řadě případů, a to 
jak proti odpůrcům, tak 
i příznivcům prezidenta. 
FAMU se připojila k inici-
ativě veřejného vyvěšení 
tibetské vlajky jako symbolu 
vyjadřujícího podporu všem 
osobám a skupinám, jejichž 
lidská práva jsou porušo-
vána perzekucí ze strany 
čínského režimu.  

Chovanec se dnes sejde 
s děkanem fakulty Pavlem 
Jechem. Do té doby nechce 
zveřejňovat informace  
z příslušné zprávy policejní-
ho prezidenta. V předstihu 
ale zdůraznil, že policisté 
zákon neporušili. Ministr se 
také vymezil vůči spekula-
cím o tom, že za příchodem 
dvou mužů do školy stál šéf 
Útvaru pro ochranu ústav-
ních činitelů Jiří Komorous. 
 více e15.cz

Každé   2   hodiny 
prodáme 

nebo 
pronajmeme 

1   nemovitost

800 111 555 

n Polákům uteče více 
než čtvrtina možného 
výnosu z DPH, Eston-
cům šestnáct procent. 
Česko leží mezi nimi.

Jan Stuchlík

Náklady na stokorunu vybra-
nou na daních činí v tuzem-
sku 1,3 koruny. Podobně je 
na tom v evropském srov-
nání Slovensko a Německo. 
Společně patří mezi 
státy s nejnáklad-
nějším výběrem 
daní v Evropské 
unii. Naopak 
nejlevněji se 
daně vybí-
rají v Polsku 
a Estonsku. 
V Polsku  
za sto zlotých 
daňového výnosu 
stát zaplatí 0,15 zlo- 
tého, vyplývá ze srovná-
ní, které zpracovala EU Office 
České spořitelny.

Nákladnost ovšem nic ne-
vypovídá o úspěšnosti výběru 
daní. „Při znalostech dat 
o spotřebě je například mož-
né poměrně úspěšně odhad-
nout, kolik by se mělo vybrat 
na dani z přidané hodnoty. 
Zatímco v Rumunsku, v Litvě 
či na Slovensku se někde po 

cestě ztratí až čtyřicet pro-
cent možných příjmů z DPH, 
v polovině zemí EU, zpravidla 
ve starých členských státech, 
se ztrácí méně než patnáct 
procent příjmů,“ uvedl Vít 
Macháček z EU Office České 
spořitelny.

Rozdíl je vidět i na nejlev-
nějším Polsku a Estonsku. 
Zatímco polské daňové 
správě uteče více než čtvrtina 
DPH, v Estonsku se ztráty 
počítají v řádu šestnácti 

procent. Česko je mezi 
těmito zeměmi. 

Nejméně úniků 
DPH vykazu-

jí Švédsko, 
Nizozemsko 
a Finsko.

DPH a další 
nepřímé daně 

hrají větší roli 
v daňových 

příjmech nových 
členských států. 

Zatímco v Maďarsku se 
díky vysoké základní sazbě 
DPH vybere na nepřímých 
daních téměř polovina daní, 
v Německu či v Belgii je to 
méně než třicet procent 
daňového výnosu. V průměru 
nepřímé daně představují 
třetinu daňových příjmů 
členských států, což odpoví-
dá patnácti procentům jejich 
HDP.  více e15.cz

výběr daní 
vychází v Česku 
nejdráž z celé eu 
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Ministr do setkání 
s děkanem FAMU 
nechce zveřejňovat 
informace ze zprávy 
policejního prezidia 
o postupu policie  
na akademické půdě.

Nepřímé daně 
představují průměrně

třetinu
daňových příjmů 
členských zemí  
Evropské unie.

a161002294� inzerce

Chovanec: Pokud měla policie 
stranit Číňanům, odstoupím

Brabec: Antifosilní zákon 
může platit v roce 2018 
Ministr životního prostředí 
Richard Brabec (ANO) ne-
předpokládá, že by antifosil-
ní zákon začal platit už příští 
rok, za pravděpodobnější 
považuje 1. leden 2018, uvedl 
v České televizi. Zákon by 
měl snížit závislost na fosil-
ních palivech.

V Praze byla demonstrace  
proti migrační politice
Na 250 příznivců radikální 
Národní demokracie včera 
v Praze demonstrovalo před 
Lidovým domem, sídlem 

vládní ČSSD, proti migrační 
politice vlády a EU. Další 
čtyři stovky lidí symbolicky 
zablokovaly z podobných 
důvodu hraniční přechody 
v Kraslicích, v Českých Vele-
nicích a na Cínovci.

Ceny Anděl získali Kryštof, 
David Koller a Klara 
Skupinou roku 2015 se  
na 25. ročníku Cen Akademie 
populární hudby Anděl stala 
kapela Kryštof, zpěvákem 
David Koller a zpěvačkou 
Klára Vytisková alias Klara. 
Jako Objev roku byla vyhlá-
šena Barbora Poláková. /čtk/
 názory str. 14

Krátce

http://zpravy.e15.cz/domaci/politika/chovanec-pokud-mela-policie-stranit-cinanum-rezignuji-na-famu-nepochybila-1286935
http://zpravy.e15.cz/domaci/ekonomika/cesko-ma-nejdrazsi-vyber-dani-v-eu-cestu-ukazuje-estonsko-1286456
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n Poptávka po realitách je na vrcholu, stav-
by za desítky miliard korun jsou ale v Praze 
u ledu. Developerům se je nedaří protlačit přes 
radnice, situaci ztěžují i zmatky kolem Praž-
ských stavebních předpisů a zpoždění nového 
územního plánu metropole.

Pražské úřady brzdí 
stavby za desítky miliard

Dodávat nové byty na trh 
podle tempa poptávky nestačí 
developeři ani v Brně. „Vloni 
vydaly úřady v Brně 715 sta-
vebních povolení na nové byty, 
těch se ale prodalo o celou 
třetinu více,“ uvedl ředitel 
developerské společnosti 
Trikaya Alexej Veselý. Investoři 
tvrdí, že na vině je loni 
zrušená aktualizace územního 
plánu. Ta v povolovacím 
řízení zablokovala desítky 
nových projektů. Dvacet let 
starý územní plán v Brně 
již nevyhovuje. Soud jeho 
aktualizaci loni zrušil. Kritici 
jí vyčítali legalizaci černých 
staveb, zábory zeleně 
a vstřícnost vůči developerům.

Developeři  
v brně nestíhají

generální ředitel developer-
ského holdingu Finep. 

Kvůli zdlouhavému boji 
s úřady se již první develo-
peři rozhodli vrhnout síly 
jinam. Největší projekty 
v hlavním městě nedávno 
opustila skupina PPF, podílu 
v bytovém projektu na Bra-
nickém náměstí se aktuálně 
zbavila Skanska Reality. 

Na Prahu se navíc řítí 
kalamita v podobě chaosu 
kolem územního plánu 
metropole. Bez něj stavět 
nelze. Stávající územní plán 
hlavního města platí do roku 
2020. Aby se stihl připravit 
nový, musel by být návrh 
hotový již na konci loňského 
roku. Jenže nic takového se 
nestalo. Kvůli přípravě doku-
mentu se nedávno vyostřily 
vztahy mezi primátorkou 
Adrianou Krnáčovou (ANO) 
a magistrátním Institutem 
plánování a rozvoje. 

Z nedávného průzkumu 
poradenské společnosti 
Deloitte mezi odbornou ve-
řejností vyplynulo, že Praze 
chybí vize rozvoje v prostředí 
konkurujících si středoevrop-
ských metropolí. „Na základě 

této vize by měla vzniknout 
podrobná strategie rozvoje. 
Ostatní nástroje jako normy 
a regulace by měly tuto vizi 
pomáhat naplňovat,“ uvedl 
Miroslav Linhart, ředitel 
oddělení pro nemovitosti 
a stavebnictví v Deloitte. 

Daniel Novák

V polovině května skončí 
životnost stavební jámy 
v Praze v Holešovicích za 
Parkhotelem. Podle develo-
pera Lordship na dopravní 
tepně ve Veletržní hrozí sa-
nační opatření. Je to součást 

tlaku na radnici Prahy 7, aby 
s Lordshipem do července 
uzavřela dohodu o podobě 
víceúčelového projektu. 
K němu má městská část 
řadu výtek, přestože záměr 
již má stavební povolení.   

Holešovická anabáze je 
jedním z řady příkladů sou-

časných půtek mezi staveb-
níky a úředníky. V řadě měst-
ských částí se po posledních 
komunálních volbách 
dostaly do vedení formace, 
které úspěch postavily na 
odporu vůči nadstandard-
ním vztahům předchůdců 
s developery. Pohyb ode zdi 
ke zdi ale způsobil, že na 
úřadech zamrzly projekty za 
desítky miliard korun. 

„Dlouhodobá nestabilita se 
již fakticky projevuje. Vydává 
se výrazně menší počet povo-
lení. Vzniká menší počet bytů, 
ale také obchodních prostor,“ 
uvedl Tomáš Pardubický, 

Vybrané projekty uvízlé v povolovacím procesu

projekt developer předpokládaná investice (v korunách) městská část

Line (Lední medvěd) Karel Pražák* nižší jednotky miliard Praha 6

Květinový dům Flow East nižší jednotky miliard Praha 1

„Maršmeloun“ Praga Progetti e Investimenti stovky milionů Praha 1

Nový Opatov Reflecta Development jednotky až nižší desítky miliard Praha 11

Palác Stromovka Lordship nižší jednotky miliard Praha 7

Prague Eye PPF** jednotky miliard Praha 11

Rezidence Letokruhy Ungelt Group vyšší stovky milionů Praha 11

* v březnu projekt koupil od PPF, ** jedná o prodeji projektu Karlovi Pražákovi  Pramen firmy a E15

Výhrůžka 
sanací. Developer 
Lordship zvýšil tlak 
na radnici Prahy 7. 
Životnost stavební 
jámy končí. Případná 
sanační opatření by 
velmi zkomplikovala 
dopravní situaci na 
Letné a v Holešovi-
cích. Fo

to
 č
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PODNIKATELSKÁ MISE DO ÍRÁNU
Termín konání:  16. 5. – 19. 5. 2016

Podnikatelská mise bude doprovázet náměstkyni ministra  průmyslu 
a obchodu pro energetiku, Lenku Kovačovskou. V programu se  počítá  
s uspořádáním podnikatelského fóra s následnými dvoustrannými  
 jednáními, s jedná ním na Ministerstvu průmyslu, obchodu a  hornictví, 
na Ministerstvu energetiky a také na Íránské národní agentuře pro 
 atomovou energii.

V případě zájmu o účast kontaktujte 
Lenku Týčovou na e-mailové adrese: tycova@komora.cz  

Přihlásit se je možné do 14. 4. 2016.

www.komora.cz | www.branadopersie.cz

Hospodářská komora České republiky  
organizuje misi do Íránu – znovu objevovaného trhu.

Mise je zaměřená na energetiku, plynárenství, chytré sítě,  
vodohospodářství, dopravu a dopravní infrastrukturu. 

Přidejte se!

www.e15.cz | 5 |

n Lídr tuzemského 
trhu plánuje expanzi 
na východ. 

Adéla Čabanová

Zdravotnická skupina 
Future Life očekává letos 
tržby 1,79 miliardy korun bez 
vlivu případných akvizic. To 
je o devět procent více než 
v loňském roce, kdy utržila 
1,64 miliardy korun.

Future Life získala 
od roku 2014 již čtrnáct 
zdravotnických zařízení 
a šest laboratoří, v oblasti 
umělého oplodnění pokrývá 
všechny české kraje a letos 
plánuje expanzi zejména na 
Slovensku. Za skupinou je 
Hartenberg Holding minis-
tra financí Andreje Babiše 
a investora Jozefa Janova.

V oblasti umělého oplod-
nění je Future Life v Česku 
lídrem. „V počtech provede-
ných cyklů umělého oplod-
nění patří skupina mezi pět 
největších na světě,“ řekl Ma-
těj Stejskal z vedení Future 
Life při otevření přístavby 
kliniky Gennet na pražské 
Letné. Investici potřebovala 
klinika genetiky a umělého 
oplodnění právě kvůli svému 
růstu. V Gennetu, který do 
Future Life patří od roku 
2014, se mimo jiné koncen-
trují laboratorní vyšetření 
z dvanácti klinik skupiny. 

Primářka umělého 
oplodnění z Gennetu Milada 
Brandejská připomněla, že se 
diskutuje o rozšíření nároků 
na úhradu umělého oplodně-
ní ze zdravotního pojištění. 
Ministerstvo zdravotnictví 
potvrdilo, že rozšíření úhrad 

zůstává ve fázi návrhu. 
„Zatím nemáme bližší infor-
mace. Doufejme, že politici 
necouvnou,“ dodala Brandej-
ská. Místo čtyř pokusů by jich 
pojišťovny nově hradily šest, 
a to i ženám 42letým, zatímco 
dosud bylo stropem 40 let. 
Platby pojišťoven představují 
asi čtvrtinu příjmů klinik 
umělého oplodnění.

V roce 2013 bylo v Česku 
provedeno 32 tisíc cyklů 
umělého oplodnění na 41 kli-
nikách. Z toho 65,5 procenta 
Češkám. I když českých kli-
entek přibývá, rychleji roste 
počet cizinek. Významná je 
klientela z Německa, Irska, 
Anglie a Itálie. Výhodou 
Česka je vstřícná legislativa 
a nízká cena při vysoké úrov-
ni služeb. V letech 2011 až 
2013 se celkový počet cyklů 
zvýšil o více než 17 procent.

byznys s umělým 
oplodněním dál roste 

A161004284� inzerce

Levné energie pomohly 
kladenské burze 
Prudce zlevňující elektřina 
a plyn na velkoobchodních 
trzích přitahují pozornost 
veřejných institucí k náku-
pům energií na komoditní 
burze. Na Českomoravské 
komoditní burze Kladno 
v prvním čtvrtletí naku-
pující uzavřeli rekordních 
1260 kontraktů na dodávku 
685 tisíc megawatthodin 
elektřiny a zemního plynu 
v celkové hodnotě 323 mili-
onů korun.   Více e15.cz

ČEB se nezdařil prodej 
pohledávek za SSM  
Česká exportní banka 
zrušila tendr na prodej 
pohledávek za zkrachova-
lými východoslovenskými 
ocelárnami Slovakia Steel 
Mills v hodnotě 4,6 miliardy 
korun. Šlo už o čtvrtý pokus 
pohledávku prodat. Banka 
je tak připravena vydat 
slovenskému konkurznímu 

správci pokyn k prodeji 
majetku železáren v rámci 
konkurzního řízení. Cena 
bude zřejmě podstatně 
nižší než výše pohledávky. 

Na zadržení vody 
v krajině přispěje EU 
Více než čtvrt miliardy 
korun půjde z evropských 
fondů na zadržování vody 
v krajině a řešení problémů 
se suchem. Půjde o investici 
na vybudování či obnovu 
mokřadů a hospodaření 
s dešťovou vodou. Žádat 
o dotace mohou do konce 
června obce, kraje, státní 
podniky, neziskové organi-
zace a podnikatelé.

Deloitte bude pomáhat 
novým firmám 
Česká pobočka Deloitte 
uzavřela partnerství s Pra-
gue Startup Centre a bude 
podporovat vznikající tech- 
nologické firmy. Chce pomo-
ci desítkám z nich. /stu, čtk/

Krátce

Skupina Ad Hoc Group, 
která vlastní společnost New 
World Resources, majitele 
černouhelné OKD, se chce 
začátkem týdne sejít s mi-
nistrem financí Andrejem 
Babišem (ANO). Pokud se si-
tuace kolem OKD nevyřeší co 
nejrychleji, hrozí podle AHG 
neřízená insolvence firmy.

„Vládě byl předložen návrh 
restrukturalizace, v němž 
investoři jasně vyjadřují 
vůli do podniku vložit nový 
kapitál. Návrh ale vyžaduje 
podporu všech zaintereso-
vaných stran včetně vlády,“ 

uvedla skupina AHG v neděl-
ním prohlášení.

Aby firma OKD neupadla 
do neřízené insolvence, je 
podle AHG nutné nalézt 
řešení už začátkem tohoto 
týdne. „Je potřeba nalézt pro-
středky na financování OKD 
do konce dubna. V situaci, 
v níž se nachází, není čas na 
příliš dlouhé debaty. Doufá-
me, že jednání s ministrem 
Babišem se uskuteční v nej-
bližším možném termínu, 
a navrhujeme setkání toto 
pondělí nebo úterý v Praze,“ 
dodala AHG. /čtk/

Vlastník OkD  
volá po schůzce  
s babišem

Akcionáři NWR na páteční valné hromadě schválili znovuzvolení 
všech členů představenstva, a to navzdory nedávné změně vlastníka. 
Vyplývá to ze zápisu z hlasování, který firma předložila akciové burze 
v Londýně. Skupina AHG má nyní v NWR 60 procent hlasovacích 
práv. Minoritní akcionář Arca Capital sdělil, že jeho zástupce na 
valné hromadě neúspěšně požadoval, aby vedení NWR seznámilo 
investory s konkrétním plánem restrukturalizace a s představou 
nových většinových akcionářů o dalším vývoji firmy. 

Představenstvo  
nWr zůstává

http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/padajici-ceny-energii-zvedly-obchody-na-burze-na-trojnasobek-1286562


Ministr dopravy Dan Ťok 
v pátek jednal v Polsku 
o kanálu Dunaj–Odra–Labe 
a splavnění Odry z Ostravy do 
Koźle. S polským ministrem 
námořního hospodářství 
a vnitrozemské plavby 
Markem Gróbarczykem 
a ministrem infrastruktury 
a výstavby Andrzejem 
Adamczykem se shodli 
na důležitosti a společné 
podpoře obou projektů. 
Ke splavnění Odry vznikne 
společná pracovní skupina.

Splavná  
Odra
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n Sazka má se Sportkou zhruba pětadevade-
sátiprocentní podíl na trhu číselných loterií. 
Přesto chystá zásadní plán na přilákání další 
klientely. 

Sazka spustí  
Sportku přes 
internet

Sázet číselné 
loterie bude 
možné přes 
nynější webové 
stránky firmy nebo 
přes aplikace pro 
iOS a Android.

losování dvakrát a s mimo-
řádným losováním až třikrát 
týdně.

Nutností pro zájemce o sá-
zení Sportky a dalších her 
přes internet bude povinná 
registrace, stejně jako je 
tomu již nyní u internetové-

ho kurzového 
sázení. Pro 
ni začnou od 
ledna pla-
tit přísnější 
pravidla kvůli 
novým záko-
nům o hazardu. 
„Očekáváme 
nutnost zpřís-
nění pravidel 
zodpovědného 
hraní, provázá-
ní se státními 

registry a podobně. Vše ale 
bude jasné až po schválení 
zákona,“ poznamenal Fried-
mann. Třetí a poslední čtení 
zákonů o hazardu by přitom 
mělo být na programu na 
nejbližší schůzi sněmovny. 

Sportka loni přinesla Saz-
ce tržby ve výši 5,85 miliardy 
korun. Cílem je přitáhnout 
k ní a dalším hrám mladší 
publikum, které mobilní 
zařízení a internet používají 
častěji než starší generace. 
Nejen však je. „Také stávající 
zákazníci po-
tvrdili, že po-
kud jim bude 
umožněno 
sázet on-line 
přes mobil 
nebo počítač, 
bude to pro 
ně pohodl-
nější. Je třeba 
ale také říct, 
že mnoho zá-
kazníků chce 
nadále sázet 
prostřednictvím terminálů 
z důvodu zachování anony-
mity,“ dodal mluvčí. Možnost 
sázet přes papírové tikety na 
kamenných pobočkách tak 
určitě nezmizí. Nezmění se 
ani podoba hry a frekvence 

Dušan Kütner

Loterijní společnost Sazka 
od ledna příštího roku 
umožní sázet on-line a přes 
mobilní zařízení. Na inter-

netu tak spustí svou hlavní 
hru s více než padesátiletou 
tradicí Sportka i všechny 
ostatní, jako jsou miliardář-
ský Eurojackpot či Šťast-
ných 10.

Sázet číselné loterie bude 
možné přes nynější webové 
stránky firmy nebo přes 
aplikace pro iOS a Android. 
„V tomto směru je vše připra-
vené a stačí systém propojit 
s on-line hraním. Předpo-
kládáme, že on-line loterie 
bychom mohli spustit v sou-
vislosti s platností nového 
loterijního zákona, tedy od 
ledna 2017,“ potvrdil mluvčí 
Sazky Václav Friedmann.

n Čeští dopravci  
převezli v loňském 
roce nebývalé  
množství zboží, letos 
mluví o mírném zpo-
malení.

Jan Šindelář

Plány na významnější 
přesun zboží ze silnic na 
železnici dostaly loni další 
závažnou trhlinu a stále 
více se jeví jako nereálné 
úřední sny. Vypovídají o tom 
nejnovější statistiky minis-
terstva dopravy. 

Nákladní doprava jako 
celek dosáhla rekordních 
výsledků, silniční doprava 
si ale hospodářský růst 
osedlala mnohem lépe 
a rostla dvakrát rychleji 
než železnice. Na korbách 
českých náklaďáků putovalo 
437 milionů tun zboží, což je 
meziročně o 13 procent více. 

Podíl nákladu na silnicích se zvyšuje

Přeprava zboží (v milionech tun)

2011 2012 2013 2014 2015

silnice 349 339 352 386 437

železnice 87,0 83,0 84,0 91,6 97,4

voda 1,89 1,77 1,62 1,78 1,85

 pramen mdčr

Nákladní vlaky zvýšily svůj 
výkon o šest procent na  
97,4 milionu tun. V sou-
čtu tak silniční doprava 
navýšila svůj podíl o více 
než jeden procentní bod na 
82 procent. 

„Železniční přeprava je 
velice pomalá a nepruž-
ná. V dnešní uspěchané 
době, kdy musí být dodáno 
všechno přesně na čas, není 
moc použitelná,“ komento-
val nedávno trendy pro E15 
majitel děčínské spedice 
Bohemia Cargo Jan Kučera. 
Podle něj za této situace 
nepomůže ani zvyšování 
mýtných sazeb či úleva na 
poplatcích za koleje. Cílem 
Evropské unie je přitom pře-
vést do roku 2030 alespoň 
třetinu nákladu na koleje. 

„Loňský rok byl skutečně 
dobrý, dobře fungoval přede-
vším automobilový průmysl, 
ale dost práce bylo prakticky 
ve všech odvětvích,“ uvedl 
mluvčí sdružení silničních 

dopravců Česmad Bohe-
mia Martin Felix. Růstový 
trend podle něj platí i letos, 
poptávka ale začíná zpoma-
lovat. „Na trhu je cítit určitá 
nejistota,“ dodal Felix. Sil-
niční dopravu ale trápí jiné 
limity. Hlavně nedostatek 
řidičů, potíže na rakous-
kých, německých a britských 
hranicích kvůli uprchlíkům 
a ruské embargo. 

Popelkou zůstává vodní 
doprava, která si loni při-
psala k dobru čtyři procen-
ta, její podíl je ale mizivý. 
Plány rezortu dopravy na 
vodních cestách jsou ale 
velkorysé. 

POd luPOu. Rostoucí objem nákladu na silnicích vede i k častěj-
ším kontrolám hmotnosti nákladu či dodržování přestávek řidiči.

Fo
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klíčový. Průměrná sledo-
vanost poslední olympiády 
v Londýně dosáhla jen v USA 
31,1 milionu diváků. V Rio 
de Janeiru, kde se hry konají 
v srpnu, se však očekává 
ještě vyšší sledovanost. 
Především kvůli menšímu 
časovému posunu.

Před čtyřmi roky dosáhla 
NBC na miliardu dolarů 
z reklamních spotů pouhé 
dva dny před zahájením her, 
letos se tak stalo už 129 dní 

před zahajovacím ceremo-
niálem.

NBC v boji o práva na 
vysílání olympiády porazila 
jak stanici Fox, tak ESPN. Za 
období 2014–2020 zaplatila 
dohromady 4,38 miliardy 
dolarů.

Televizní stanice NBC, která 
je držitelem práv na vysílání 
letních olympijských her ve 
Spojených státech, oznámila 
rekordní prodej reklamního 
času během olympijského 
vysílání. Americká televize 
již nyní překročila hranici 
miliardy dolarů. Stále však 
nemá prodán veškerý re-
klamní čas a příjem tak ještě 
poroste.

Americký trh je pro vysílá-
ní letních olympijských her 

Olympijská reklama vynesla miliardu dolarů 

n Organizátoři chtějí 
k zimní sezoně při-
lákat více sponzorů, 
diváků i samotných 
atletů. 

Světová atletická asociace 
IAAF se rozhodla zatraktiv-
nit zimní sezonu. Její 
součástí má být 
série halových 
mítinků s ná-
zvem World 
tour, jakási 
obdoba 
populární 
Diamantové 
ligy, jejíž 
akce se konají 
pod širým ne-
bem. 

Po letošním 
pilotním ročníku, který 
zahrnoval čtyři akce, IAAF 
oznámila, že od sezony 2018 
uspořádá šest halových mí-

Atletická halová tour se rozšíří

Ze čtyř na

6
halových mítinků  

se rozšíří zimní  
atletická tour.

Čtyři měsíce před začátkem olympijských her čelí pořadatelé dalším 
problémům. Soud pozastavil práce na komplexu Deodoro, kde 
má v době olympiády najít zázemí celkem 11 sportů. Důvodem je 
podezření z korupce. Celkem mělo být zpronevěřeno 35 milionů 
dolarů. Kvůli nepřipravenému sportovišti byly zrušeny i kontrolní 
cyklistické závody, které se měly konat na přelomu dubna a května. 
Organizátoři i Mezinárodní olympijský výbor ujišťují, že do olympiády 
bude vše v pořádku. Zrušení her nepřipadá podle nich v úvahu. 
Zahajovací ceremoniál se koná 5. srpna.

další problémy 
v Riu

Martina  
Peřinková

Stranu připravila

finanční prémie ještě závod-
níci na sedmém a osmém 
místě. Celkový vítěz si pak 
odnese 20 tisíc dolarů a di-
vokou kartu, která mu zajistí 
start na halovém světovém 

šampionátu i v případě, že 
nesplní nominační kritéria.

Světová atletika čelila odli-
vu sponzorů poté, co vyšly 
najevo dopingové prohřešky 
týkající se především Ruska. 

Z tohoto důvodu předčasně 
ukončila dlouhodobou spo-
lupráci firma Adidas. IAAF 
však dlouho bez hlavního 
partnera nezůstala. Adidas 
nahradila značka Nike. 

SPORtOvní byznyS  www.e15.cz | 7 |

Odměny (v dolarech)

umístění
Diamond 
League

World 
Tour

1. 10 000 3000

2. 6000 1500

3. 4000 1000

4. 3000 750

5. 2500 500

6. 2000 300

7. 1500 250

8. 1000 150

celkové 
vítězství

40 000 20 000

pramen iaaf.org

tinků. Atleti se utkají nejen 
o prémie, ale také o divokou 
kartu, která držiteli zajistí 
start na halovém světovém 
šampionátu. Vítěz si odnese 
20 tisíc dolarů.

IAAF se tímto krokem 
snaží přilákat nejen spon-
zory a diváky, ale především 
samotné atlety. Světová 

špička často halové akce 
vynechávala a šet-

řila se na druhou, 
atraktivnější 

část sezony. 
„Halové mítin-
ky jsou pro nás 
dobrou příleži-
tostí, jak ještě 

více propagovat 
náš sport,“ uved-

la IAAF v prohlá-
šení. „Tyto akce jsou 

poutavé také pro diváky, 
kteří jsou jen pár metrů od 
sportovců, což není případ 
akcí na velkých stadionech,“ 
dodala IAAF.

Halové mítinky se usku-
teční na místech, kde se 
nekoná Diamantová liga. 
Světová atletika se tak dosta-
ne do dalších měst. Letošní 
mítinky se konaly v Karlsru-
he, Bostonu, Stockholmu 
a Glasgow. V roce 2018 při-
bude další německý mítink 
v Düsseldorfu a šestou 
akcí do světové tour bude 
mimoevropské dějiště, místo 
zatím IAAF nepotvrdila. 

Vítěz závodu na každém 
mítinku získá finanční pré-
mii ve výši tři tisíce dolarů. 
Finančně oceněno je prvních 
šest míst. Pouze v běžeckých 
závodech na tratích kratších 
než 600 metrů se dočkají 

PilOtní ROčník. V Karlsruhe letos v únoru zvítězil na nejkratší 60metrové trati Američan Mike 
Rodgers v čase 6,52 vteřiny.
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n Téměř nulové úroky 
působí na trzích jako 
magnet pro globální 
společnosti. 

Zdeněk Pečený

Zavedené nadnárodní korpo-
race se v prvním čtvrtletí vrh-
ly na dluhopisové trhy 
s nevídanou vervou. 
Deset největších 
emisí dolarových 
dluhopisů za 
první tři měsíce 
roku dosáhlo ve-
likosti 116,5 mi-
liardy dolarů. To 
je téměř třetina 
ze všech dluhopisů 
firem s investičním 
ratingem. 

Velké firmy si mnou ruce, 
že se po jejich obligacích jen 
zaprášilo, přílišná dominan-
ce pár dlužníků dluhopiso-
vému trhu ale neprospívá. 
Obchodníci si stěžují, že 
to trhu ubírá na likviditě, 
tedy možnosti prodat či 
nakoupit bez výrazného 
pohnutí cenou. A na tom pak 

tratí také všechny firmy, jež 
chtějí prodat dluhopisy za 
méně než miliardy dolarů. 
„Likvidita se nachází jen 
v pár miliardových emisích, 
kde je zobchodovaný objem 
nafouknutý,“ citoval Reuters 
Jamese Sheparda z banky 
Mizuho. „Pak máte emise 

za 500 či 750 milionů 
dolarů, které se 

obchodují velmi 
málo anebo 

vůbec.“
Ačkoli 

zobchodo-
vané objemy 
u několika 

známých fi-
rem zůstávají 

vysoké, inves-
toři si stěžují, 

že u tisíců menších 
firem aktivita upadá navzdo-
ry nízkým úrokovým sazbám. 
Ty přitom drží velikost cel-
kového trhu vysoko, protože 
nízké úroky umožňují více 
společnostem vstoupit na 
dluhopisový trh.

Dluhopisy prodané pivo-
varem AB InBev, společností 
Apple a dalšími osmi tvořily 

jen v březnu více než deseti-
nu zobchodovaného objemu. 
AB InBev v lednu zazname-
nal nevídaný zájem o své 
dluhopisy, kterých prodával 
za 46 miliard dolarů, aby měl 
z čeho zaplatit převzetí dal-
šího nadnárodního pivovaru 
SABMiller.

trh korporátních 
dluhopisů ovládá 
jenom pár firem

Země Množství Kurz

Austrálie 1 17,903

Čína 1 3,672

Dánsko 1 3,631

EMU 1 27,020

Chorvatsko 1 3,604

Japonsko 100 21,903

Kanada 1 18,177

Maďarsko 100 8,641

Norsko 1 2,868

Polsko 1 6,291

Rusko 100 35,291

Švédsko 1 2,908

Švýcarsko 1 24,850

Turecko 1 8,335

USA 1 23,771

Velká Británie 1 33,459

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 8. 3. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 64,20 0,31

ČEZ 401,90 1,23

Erste Bank 663,80 0,88

Fortuna 87,80 1,74

Kofola 419,90 0,43

KB 5198,00 2,44

NWR 0,16 0,00

O2 CR 250,00 0,00

Pegas 809,00 1,89

Philip Mor. ČR 13 500,00 -0,72

PLG 208,00 0,00

TMR 630,00 0,00

Unipetrol 183,00 1,53

VIG 542,70 6,33

Celkový objem (v tisících korun) 318 387,68

Akcie na pražské burze 8. 3. 2016 

Deset největších emisí 
dolarových dluhopisů  
v prvním čtvrtletí  
(v miliardách dolarů)

AB InBev 46,0

Apple 12,0

Exxon Mobil 12,0

Newell Rubbermaid   8,0

Johnson & Johnson   7,5

Cisco   7,0

HSBC   7,0

AT&T   6,0

Morgan Stanlex   5,5

Berkshire Hathaway   5,5

Celkem 116,5

pramen Dealogic, FT

Dluhopisy 
prodané deseti 

nadnárodními firmami 
tvořily v březnu více než 

desetinu
zobchodovaného 

objemu.

Pozor na 
evropské akcie
Globální akciové trhy v břez-
nu výrazně zabraly a na-
vázaly tak na strmý odraz 
ode dna ve druhé polovině 
února. Hlavním impulzem 
pro smazání ztrát z úvodu 
roku bylo další uvolnění 
měnové politiky ECB, příslib 
Fedu, že při zvyšování sazeb 
bude letos hodně opatrný 
a v neposlední řadě solidní 
makroekonomická čísla 
z USA i Evropy. Z krátkodo-
bého pohledu v horizontu 
dvou až tří týdnů je však pro 
akcie varovným signálem, že 
přes pozitivní zprávy z cent-
rálních bank a z ekonomiky 
nedokázaly přední světové 
akciové indexy dosáhnout 
nových lokálních maxim.

To může být předzvěstí 
kratší korekce, která by 
v kombinaci se slabším 
dolarem a silnějším eurem 
mohla přinést větší ztráty 
evropským akciím. Silnější 
euro totiž zdražuje evropské 
zboží v zahraničí a tím může 
tlačit na zisky evropských 
exportérů. 

Záchrannou ruku by tr-
hům nyní mohla podat pouze 
výsledková sezona za první 
kvartál, i když výsledky za 
poslední čtvrtletí loňského 
roku rozhodně nijak nena-
dchly. Výsledkovou sezonu 
na Wall Street neoficiálně 
odstartuje svými výsledky již 
v pondělí producent hliníku 
Alcoa. Očekávání analytiků 
nejsou nikterak optimistic-
ká, když podle průměrného 
odhadu analytiků oslove-
ných agenturou Bloomberg 
se u společností z americké-
ho indexu S&P 500 očekává 
v prvním čtvrtletí průměrný 
pokles zisků o 9,5 procenta.

Autor je senior makléřem 
Patria Finance

Z parketu

Pavol Mokoš

američané jsou žízniví po prémiovém vysokooktanovém 
benzinu. Jeho spotřeba podle EIA vzrostla na nejvyšší úroveň 
za posledních deset let. Podíl vysooktanových paliv na celko-
vé spotřebě benzinu se vyšplhal ve druhé půlce loňského roku 
na 11,3 procenta a dál roste. Trend přitom má pokračovat. 
Nezpůsobuje to ani tak nízká cena ropy a pohonných hmot, 
ale změny v motorech osobních aut, jež se musí přizpůsobo-
vat stále tvrdším standardům na úspornost.        více e15.cz
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Pojištění auta | Cestovní pojištění | Pojištění domácnosti

On-line sjednání pojištění 
pro veřejnost i poradce

810 800 080

✓ Srovnání a sjednání pojištění během  
 3 minut od 13 pojišťoven

✓ Vysoké provize za doporučení klienta

✓ Využívá již 3 000 poradců a 120 000 klientů

Registrujte se zdarma na:
www.Porovnej24.cz/poradci

n V Číně v poslední 
době masivně inves-
tuje nejen Škoda Auto, 
ale i další světové au-
tomobilky. Miliardová 
země je přitahuje, 
přestože časy expo-
nenciálního růstu 
jsou pryč a domácí 
konkurence vzrůstá. 

Jaroslav Matějka

Soh Weiming, výkonný vice-
prezident VW China, na po-
sledním čínském autosalonu 
v Kuang-čou předpověděl, že 
letos prodeje osobních vozů 
porostou maximálně o tři až 
pět procent. Hubert Troska, 
šéf čínského zastoupení Dai-
mleru, řekl, že dění na trhu 

je už dnes výrazně ovlivněno 
slevami a pobídkami. A šéf 
Infiniti Roland Krueger jen 
lakonicky konstatoval, že 
růst se „normalizoval“.  

Přesto si všichni obrovský 
trh stále pochvalují a v ma-
sivních investicích pokra-
čují. „Není to tak dobré, jako 
to bylo v minulosti, když trh 
rostl dvouciferným tempem. 

Ale když uvážíte, z jakého 
základu se ten růst děje, tak 
je to pořád něco mimořádné-
ho,“ řekl Soh Weiming.

Loni ekonomika v Číně 
rostla „jen“ o 6,9 procenta, což 
byl nejslabší výkon od roku 
1990. Globální automobiloví 
výrobci však neztrácejí víru 
v tamní trh. Mají k tomu dva 
hodně pádné důvody. 

Jednak stále roste životní 
úroveň Číňanů. Disponibilní 
příjem obyvatel stoupl na 
venkově o 7,5 procenta na 
11 442 jüanů (42 tisíc korun) 
a v městských oblastech 
o 6,6 procenta na 31 195 jüa-
nů (114 tisíc korun).  

A druhou dobrou zprávou 
je populační trend. Podle 
statistických údajů čínská 
populace stárne, ale nezmen-
šuje se. Loni žilo v zemi 
1,37 miliardy lidí, o 0,5 pro-
centa více ve srovnání 
s rokem předcházejícím. Aby 
zabránil úbytku obyvatel, 
zrušil Peking 35 let staré 
nařízení a dovolil, že nyní už 
může mít rodina dvě děti. 

Zhruba 44 procent Číňanů 
žije stále na venkově. Přitom 
vlastní pořád jen málo au-
tomobilů – na tisíc obyvatel 
připadá pouze 124 aut. 

čína zůstává pro automobilky 
neodolatelným pokušením

www.e15.cz | 9 |
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V Číně prudce roste zájem o crossovery a vozy SUV. Během ledna 
a února prodaly tamní automobilky 763 tisíc crossoverů a SUV, zatímco 
globální výrobci 507 800. Většina prodaných čínských vozů však byla 
buď kompaktní či malá, v cenách od 60 tisíc do 100 tisíc jüanů, jež ještě 
umožňují výrobcům se pohybovat na samé hraně minimálního zisku. 
Tady cítí zahraniční výrobci šanci. Své crossovery a SUV totiž v zemi 
začali prodávat teprve přede dvěma roky. Jejich auta pro náročnější 
klientelu, která se zatím trhem s těmito vozy cítila neoslovena, stojí od 
200 tisíc do 950 tisíc jüanů. To jim zaručuje výrazně vyšší marži. 

Budoucnost vidí 
v crossoverech

BM&F je největší burzou 
Latinské Ameriky
Brazilská burza BM&F Bo-
vespa získá v transakci za 
12 miliard realů (79,3 mi- 
liardy korun) svého do-
mácího konkurenta Cetip 
Mercados Organizados. 
Jejich spojením vznikne 
největší burzovní společ-
nost v Latinské Americe 
s aktivitami od Mexika až 
po Chile. BM&F Bovespa 
bude mít po akvizici tržní 
hodnotu asi 40 miliard re-
alů (264,2 miliardy korun). 
Akcionáři Cetip v ní budou 
vlastnit 11,8 procenta 
akcií.

Egypt dohodl investice 
se Saúdskou Arábií
Egypt a Saúdská Arábie 
podepsaly dohodu o zalo- 
žení společného investiční-
ho fondu v objemu 
16 miliard dolarů. Obě ze- 
mě o víkendu uzavřely dal- 
ší dohody o investicích. /čtk/

Krátce



| 10 | zahraničí

Německá kancléřka 
Angela Merkelová 
v pátek uvedla, že 
se pokusí vyjednat 
s Libyí obdobnou 
dohodu jako 
s Tureckem.

nSoučasná operace 
u pobřeží severoafric-
ké země není v potírá-
ní pašeráků efektivní.

Karolína Flaszová

S oteplením v oblasti 
Středozemního moře se 
Evropa může dočkat dalšího 
velkého přílivu přistěho-
valců. Zatěžkávací zkouška 
čeká Itálii, kam se chystají 
migranti zejména z chudých 
afrických zemí shromáždění 
v Libyi. Evropští lídři s ní 
chtějí uzavřít dohodu. 

Není jasné, kolik osob 
se z Libye v nejbližší době 
může na starý kontinent 
vypravit. Šéfka diplomacie 
EU Federica Mogherinio-
vá nedávno hovořila o půl 
milionu, padlo i číslo osm 
set tisíc. Úřad vysokého 
komisaře OSN pro uprchlíky 
(UNHCR) tvrdí, že v pobřež-
ních městech země čeká na 
sto tisíc lidí.

Po uzavření balkánské 
trasy a dosažení dohody 
s Tureckem panují obavy 
z nárůstu aktivit pašerác-
kých gangů v severoafrické 
zemi. Cena lístku do Evropy 
se nyní podle expertů po-
hybuje kolem tisíce dolarů. 

Evropa hledá cesty, jak 
zamezit migraci z Libye

Skupiny napojené v mnoha 
případech na libyjské milice 
si tak mohou přijít na stovky 
milionů dolarů ročně. Itálie 

minulý měsíc zachytila 
téměř deset tisíc migrantů. 
„Plavební sezona začala, 
březnové příchody z Libye 

byly oproti loňsku trojná-
sobné,“ citoval britský The 
Guardian zástupce UNHCR 
Lea Dobbse. 

Německá kancléřka Ange-
la Merkelová v pátek uvedla, 
že se pokusí vyjednat s Libyí 
obdobnou dohodu jako 
s Tureckem. Naději vkládá 
do vlády národní jednoty, 
vytvořené pod záštitou 
OSN s cílem zastavit chaos 
v zemi. Spolupráce s novým 
kabinetem by mohla zefek-
tivnit i unijní operaci Sophia, 
která z moře zachraňuje 
tonoucí a potírá pašeráky. 

Skeptici tvrdí, že hlídkující 
lodě slouží převaděčům jako 
trajekty a odchycení desítek 
plavidel tento byznys příliš 
nepoznamenalo. „Dříve jsme 
zastavovali pašeráky dopro-
vázející lodě s migranty, ale 
nyní už je nevidíme,“ uvedl 
podle Daily Express sicilský 
úředník Carmelo Zucchero. 

Gangy totiž změnily tak-
tiku. Vědí, že patroly působí 
nedaleko pobřeží a vysílají 
na moře vratké čluny zakou-
pené v Číně s vědomím, že 
je záchranáři rychle najdou. 
Klíčové pro úspěch mise 
bude získat ve spolupráci 
s OSN od vlády národní 
jednoty souhlas se zásahem 
přímo ve výsostných vodách 
Libye i na pevnině. 

pod kontroLou. Od začátku roku připlulo po Středozemním moři do Itálie 9495 migrantů.  
S přibývajícím teplem počty běženců násobně vzrostou. Trasy středomořských pašeráků lidí už něko-
lik měsíců mapují námořní síly EU. O víkendu se z takové mise vrátila německá korveta Ludwigshafen 
am Rhein, když po čtvrtroce zakotvila na své základně v Rostocku-Warnemünde.
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n Makedonská policie 
včera použila slzný 
plyn proti stovkám 
migrantů, kteří se do 
země pokusili pronik-
nout z Řecka. 

Přes plot s ostnatým drátem 
na řecko-makedonské 
hranici u obce Idomeni se 
pokusilo násilím dostat 
zhruba 500 migrantů. Podle 
očitých svědků házeli na 

makedonské policisty kame-
ny, ti se pak skupinu pokusili 
rozehnat slzným plynem.

Po zásahu na místě střetu 
zůstaly desítky zraněných. 
Lékaři museli ošetřit přede- 
vším lidi s dýchacími obtí-
žemi, tři z nich museli být 
převezeni do nemocnice 
v nedalekém městě Kilkis. 
Během zásahu se otočil vítr 
a slzný plyn zasáhl i řadu 
migrantů vyčkávajících 
v tábořišti včetně několika 
dětí. Makedonská policie 

uvedla, že kameny, které 
házeli migranti, zranily tři 
její příslušníky.

Řecká policie už včera ráno 
varovala, že by mohlo dojít 
v okolí Idomeni k nepoko-
jům. V provizorním uprch-
lickém tábořišti se zhruba 
jedenácti tisíci obyvateli se 
totiž objevily letáky, které 
migranty v arabštině vyzý-
valy, aby se shromáždili a vy-
razili k makedonské hranici. 
Kdo letáky vyrobil a roznesl 
po táboře, není jasné. /čtk/

Makedonci použili proti 
migrantům slzný plyn 

Bitka. Podle svědků házeli migranti na makedonské policisty 
kameny, ti se pak útočníky pokusili rozehnat slzným plynem.
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nUkrajinský premiér 
se rozhodl osobně 
otevřít cestu k ukon-
čení krize v rozdělené 
zemi.

Ukrajinský premiér Arsenij 
Jaceňuk (na snímku) rezig-
noval na svou funkci. „Mé 
rozhodnutí je založeno na 
několika důvodech: politická 
krize byla uměle vyvolána 
a přání vyměnit jednu osobu 
zaslepila politiky a paralyzo-
vala jejich vůli zajistit v zemi 
opravdové změny,“ oznámil 
s tím, že demisi oficiálně 
předloží v úterý.

Jeho odchodem se otevírá 
cesta k ukončení politické 
krize na Ukrajině; Jaceňu-
kova vláda totiž nedávno 
ztratila podporu, kterou 
měla v parlamentu. V únoru 
ještě ustála hlasování o vy-
slovení nedůvěry, dvě vládní 
strany však opustily koalici, 

čímž kabinet přišel o většinu 
v parlamentu.

Strana ukrajinského 
prezidenta Porošenka už 
v březnu vybrala případného 
Jaceňukova nástupce. „Par-
lamentní frakce Bloku Petra 
Porošenka na post šéfa vlády 
nominovala Volodymyra 
Hrojsmana. Abych učinil vše 
pro stabilitu a kontinuitu na-
stoupeného kurzu, oznamuji 
rozhodnutí předat pravomo-
ci předsedy vlády Ukrajiny,“ 

Jaceňuk složil funkci
Belgičtí atentátníci 
chystali nový útok 
Islamisté zadržení v souvis-
losti s březnovými atentáty 
v Bruselu se původně chys-
tali spáchat nový teroristic-
ký útok ve Francii. Na jeho 
provedení jim ale už nezbyl 
čas, uvedla včera belgická 
prokuratura. Radikálové 
podle ní byli „překvapeni 
rychlostí postupu probíha-
jícího vyšetřování“, a místo 
ve Francii se proto rozhodli 
zaútočit v Belgii. Změna 
cíle útoku souvisela údajně 
se zadržením „klíčových 
podezřelých“. Co bylo 
terčem islamistů původně, 
prokuratura nesdělila.

Cruz i Sanders v sobotu 
opět bodovali
Republikánský prezident-
ský kandidát Ted Cruz jasně 
zvítězil v nominačním 
souboji ve státě Colorado, 
kde v sobotu skončil složitý, 
několikastupňový výběr 

delegátů. Cruz získal všech 
34 delegátů, kteří byli ve 
hře. Cruzův rival Donald 
Trump souboj v Coloradu 
ignoroval a vedl kampaň 
ve státě New York. Demo-
kratický kandidát Bernie 
Sanders v sobotu zvítězil ve 
státě Wyoming se ziskem 
55,7 procenta hlasů. Jeho 
sokyně Hillary Clintonová 
dostala 44,3 procenta hlasů 
a stále nad Sandersem 
výrazně vede.  Více E15.cz

Cameron zveřejnil 
svá daňová přiznání
Britský premiér David Ca-
meron zveřejnil svá daňová 
přiznání za poslední roky. 
Učinil tak kvůli kauze tak-
zvaných Panamských do-
kumentů, v nichž je zmíněn 
jeho zesnulý otec. Cameron 
se tímto krokem pokusil 
ukončit otázky kolem jeho 
osobních financí a případ-
ného zapletení do aféry 
týkající se převádění peněz 
do daňových rájů. /čtk/

Krátce

řekl včera Jaceňuk. Zároveň 
zdůraznil, že jeho Národní 
fronta zůstane součástí vlád-
ní koalice.
Osmatřicetiletý Hrojsman je 
poměrně zkušeným poli-
tikem. V první Jaceňukově 
popřevratové vládě vyko-
nával funkce vicepremiéra 
a ministra pro místní rozvoj. 
Dlouhá léta předtím působil 
jako starosta města Vinnycja 
v centrální Ukrajině. /čtk/ 
 Sledujte E15.cz
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Praze chybí politická 
vůle k odvážné 
architektuře
n Tančící dům je v české metropoli možná jedinou 
novodobou stavbou, kterou si chodí fotit turisté. Jinak je 
přehlídka novostaveb podle řady hlasů z projektantské obce 
jen nuda a šeď. Jeden z mála pokusů o zajímavý projekt 
v podobě nové Národní knihovny z dílny Jana Kaplického 
skončil blamáží. „Proces kolem tohoto projektu a jeho 
politizace nechaly jen divnou pachuť,“ říká Jon Hale, šéf 
české kanceláře architektonické společnosti Chapman 
Taylor, který Prahou žije již čtvrtstoletí.

Daniel Novák

 V Praze jste od začátku 
devadesátých let. Jak jste 
tehdy město vnímal?
Když jsem přijel v roce 1991, 
bylo všechno hodně šedivé 
a neupravené. První nové 
stavby navíc nebyly příliš 
povedené. Cizí investoři 
tehdy asi stále vnímali český 
trh jako poměrně rizikový, 
takže nechtěli do staveb 
dávat moc peněz. Od té doby 
se ale hodně změnilo. Nové 
budovy mají nyní v podstatě 
stejnou úroveň jako jinde 
v Evropě. 

 Současně se ale podle 
některých architektů není 
v případě nových staveb na 
co koukat, všechny jsou prý 
fádní a otřelé. Souhlasíte?
Minimálně v centru Prahy 
nejsou nové stavby, které 
by bylo možné označit za 
architektonický pokrok. Vět-
šinou jsou to velice obyčejné 
kancelářské nebo rezidenční 
budovy. 

 Mohou za to architekti, 
nebo investoři?
Bude to asi kombinace. Ar-
chitekti jsou hodně opatrní 
a investoři velice konzerva-
tivní, nechtějí riskovat. Cen-

trum Prahy je navíc velmi 
specifické, je to zachovalé 
historické město. Všichni 
jsou proto velmi opatrní. 

 Proč jsou investoři kon-
zervativní? Nezvýšila by 
hezčí architektura hodnotu 
staveb?
Určitě. Ale vědí, že kdyby 
přišli s něčím kontroverz-
ním, tak povolení pravděpo-
dobně nedostanou. Jakákoli 

novinka budí odpor. Větší 
prostor je možná mimo cent-
rum Prahy, tam ale investoři 
staví spíše levnější projekty. 
V centru Prahy tedy chybí 
významnější moderní stavby. 
Například když to srovnám 
s Londýnem, Kodaní nebo 
Amsterdamem, tak rozdíl je 
opravdu markantní. V lon-
dýnské City jsou nejnovější 
mrakodrapy a kancelářské 
budovy od špičkových archi-
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tektů z celého světa. Hned 
vedle jsou památky staré 
staletí a není to vnímané 
jako problém. A to přesto, že 
Angličané jsou známí svou 
konzervativností. Podmín-
ky staveb jsou samozřejmě 
pevně stanovené, například 
výška, osvětlení, oslunění. 
Dále musejí být zaručené 
prioritní výhledy například 
na katedrálu svatého Pavla.

 V čem je tady u nás 
problém? 
V Londýně jsou lidé ochotní 
jít do většího rizika, a to 
proto, že jim na rozdíl od 
Prahy nechybí sebevědomí. 
Je potřeba mít jistotu, že to 
co děláte, je správné, že se 
řídíte stanoveným městským 
konceptem a strategií. Inves-
toři potřebují dlouhodobě 
stabilní prostředí. Nyní mi 
však připadá, že vývoj Prahy 
je ponechán náhodě, protože 
se všichni bojí. Jsou potřeba 
jasně stanovená pravidla, 
kterým by všichni rozuměli. 

Odboural by se tímto součas-
ný postup pokus–omyl a bylo 
by to pro všechny zúčast-
něné, ale hlavně pro Prahu 
mnohem prospěšnější. 

 Takže architektura v me-
tropoli je politická věc?
Myslím, že aktuálně chybí 
politická vůle udělat krok 
správným směrem. Přitom 
když se podíváte do historie 
světových metropolí, tak to 
byli významní starostové 
a politici, kteří hnali vývoj 
měst dopředu. Určitě měli 
velká ega, ale také podpo-
ru lidí. Města se díky nim 
změnila k lepšímu. Tady jako 
by nikdo neviděl za hranice 
volebního období. Nikdo 
nemá důvěru ve správnost 
vlastních činů.

 Předpokládám, že 
ilustrací toho je anabáze 
s Kaplického knihovnou?
Souhlasím. To byla skutečně 
velká příležitost postavit 
něco zajímavého a unikát-
ního. Proces kolem tohoto 
projektu a jeho politizace 
po sobě nechaly jen divnou 
pachuť. Z lavírování města 
i okolností soutěže se stalo 
něco nedůvěryhodného 
a u investorů to jen snížilo 
ochotu jít do rizika. 

 Památkáři by 
měli mít dostatečné 
znalosti, cit 
a sebevědomí. 
V momentě, kdy chtějí 
zachovat každý starý 
dům za jakoukoli 
cenu, přestává to být 
profesionální přístup.



pravidla. Například u Staro-
městského náměstí je jasné, 
že je jako urbanistický celek 
jedinečné a jako takové je 
potřeba ho zachovat. Na- 
opak Václavské náměstí 
nebo lokalita kolem Flo-
rence, Karlína či Smíchova 
mohou existovat pouze v ta-
kovém případě, že tam bude 
fungovat náhrada starých 
budov za nové. Když nefun-
guje, lokality stagnují.

 Chapman Taylor je velká 
mezinárodní firma. Jaká je 
vaše pozice vůči místním 
studiím?
Naše pražská pobočka není 
tak velká, ale například 
v krizi se ukázalo, že zázemí 
skýtá výhody. Mohli jsme 
si rozložit práci na různá 
místa, nebyli jsme závislí 
na jednom trhu. Tehdy jsme 
v Praze začali projektovat 
stavby pro Rumunsko, Ázer-
bájdžán a podobně. Pomá-
hali jsme kolegům z Londý-
na nebo Číny. V Praze jsme 
od roku 1998 a během této 
doby jsem pozoroval vývoj 
trhu s dopadem na archi-
tektonická studia. Cyklus 
zejména ve stavebnictví je 
neúprosný. 

 Už se ceny projekč-
ních prací vzpamatovaly 
z dumpingového běsnění za 
krize?
Bohužel spíš ne. Klienti si 
zvykli, že mohou dostat 
hodně práce za málo peněz. 
Architekti obecně bojují 
s tím, jak zhodnotit svou 
práci. Jsou většinou na 
začátku developerského pro-
cesu, kdy investoři mají jen 
své soukromé prostředky. 
Ještě nemají zajištěny úvěry 
ani jiné vnější zdroje, takže 
se snaží minimalizovat ná-
klady. Přitom tato koncepční 
fáze je svou invencí hlavní 
příležitostí pro vytvoření 
dlouhodobé hodnoty. Pro ar-
chitekty ale může být finanč-

 Vámi navržený projekt 
Květinového domu na Vác-
lavském náměstí zdaleka 
není tak avantgardní jako 
Chobotnice, ale stejně 
vzbuzuje vášně. Dokážete 
to vysvětlit?  
Je v tom spousta sentimentu 
a emocí. Někteří lidé si přejí 
zachovat stávající dům na 
rohu s Opletalovou ulicí. 
Má sice určitou kvalitu, ale 
není to příklad stavby, která 
by se měla zachovat. Objekt 
byl již v historii několikrát 
upravován a ztratil původní 
hodnotu. Na jeho změně ve 
dvacátých letech minulého 
století se sice podíleli vý-
znamní architekti, výsled-
kem je ale nešťastný hybrid. 
Náš návrh na nový rohový 
dům je podle mého názoru 
velice inovativní a přitom 

uvážený. V centru by to byl 
rozhodně unikát. Současně 
se jedná spíše o politické 
tahanice. 

 Jinde v Evropě by 
zbourání starší zástavby ve 
prospěch nové prošlo?
Je to naprosto normální 
a běžně se to dělo i v Praze. 
V posledních desetiletích 
se tento proces sice zpo-
malil, protože jsou všichni 
opatrní, ale je to spíše ke 
škodě věci. Neochota povolit 
kvalitní nové stavby má 
negativní vliv na ekonomi-
ku a kulturní vývoj města. 
Václavské náměstí je přitom 
celoevropsky významný 
prostor, měla by tu být odva-
ha s ním něco udělat, proto-
že se jeho stav v současnosti 
stále zhoršuje. 

 Kde je hranice mezi tím, 
co ze starých staveb stojí 
za zachování a co by mělo 
ustoupit novému?
Památkáři by měli mít 
dostatečné znalosti, cit 
a sebevědomí na to, aby 
dokázali reagovat na situace 
daného projektu a jasně říci, 
co je potřeba zachovat a co 
už ne. V momentě, kdy chtějí 
zachovat každý starý dům za 
jakoukoli cenu, přestává to 
být profesionální přístup.

 Nezměnila by se Praha 
bez konzervativních 
památkářů a různých 
občanských iniciativ ve 
zlatokopecké eldorádo 
developerů?
Myslím, že ne, i investoři 
dobře chápou hodnotu Pra-
hy. Jen je potřeba mít jasná 
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Vystudoval 
architekturu 
na Kingston 
University 
v Londýně. 
Do Prahy přijel 
v roce 1991, o šest let později 
se stal ředitelem tuzemské 
pobočky mezinárodní 
architektonické společnosti 
Chapman Taylor.

Jon 
Hale (50)
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ně velmi náročná a nejistá. 
Je však samozřejmě i jejich 
zájmem, aby se projekt rea-
lizoval, protože v pozdějších 
fázích lze uplatnit trochu 
rozumnější honoráře. Kon-
kurence je neustále obrovská 
a princip „dog eat dog“ je 
mezi architekty vyostřený 
jako v málokteré profesi. 

 Aktuálně pracujete na 
předělání interiéru Letiště 
Václava Havla. Co změníte?
Na letiště vneseme větší 
pochopení pro pohodlí 
cestujících a jeho komerční 
potenciál. Ročně přes něj 
projdou miliony lidí a my 
se jim to snažíme zpříjem-
nit a udělat z cestování 
příjemný zážitek. Ostatně 
na podobných projektech 
jsme se podíleli už napří-
klad v Londýně na několika 
terminálech Heathrow i na 
řadě dalších světových letišť. 

 Terminály ruzyňského 
letiště ale přece nejsou tak 
staré. Čím nevyhovují?
Každé letiště je neustále 
ve vývoji. Přicházejí nové 
letecké společnosti, nová 
technologie, zavádějí se lin-
ky z nových zemí a podobně. 
Například turisté z Asie nebo 
Blízkého východu mají na le-
tištní služby vlastní pohled. 
Nabídku proto musíte neu-
stále vylepšovat a přizpůso-
bovat změnám. Pražské le-
tiště bylo známé tím, že bylo 
hodně anonymní a málokdo 
ho vnímal. V minulosti byla 
komerční nabídka ruzyň-
ského letiště dost chudá, ale 
ceny naopak velmi vysoké. 
Tuším, že jste si tam mohli 
dát vůbec nejdražší kávu 
v Evropě. To vše zanechalo 
dost špatný dojem. Nová 
identita pražského letiště 
a lepší zákaznické služby 
jsou proto potřeba. Věřím, 
že navrhované změny budou 
přínosem pro všechny. 

 Vývoj Prahy je 
ponechán náhodě, 
protože se všichni 
bojí. Jsou potřeba 
jasně stanovená 
pravidla, kterým by 
všichni rozuměli. 
Tady jako by nikdo 
neviděl za hranice 
volebního období.



Velká akce  
a velké  
pochyby
Daňové systémy i míra 
diskrétnosti při zakládání 
podnikatelských subjektů 
se v různých zemích liší. 
V demokratických státech 
je to výraz politické vůle 
lidu. Některé země jsou pro 
podnikatele výhodnější 
a otevírají se i těm z vnějšku. 
Odvrácenou stranou věci 
je, že otevřenost platí i pro 
lidi s nekalými úmysly. To je 
třeba minimalizovat, ale ne 
tak, aby přitom dostávaly 
zabrat otevřenost, svoboda 
a demokracie. Nad nynější 
obrovitou akcí Panama Pa-
pers se právě z tohoto hledis-
ka vznášejí stejně obrovité 
otazníky.

Na jejím počátku stála obří 
krádež citlivých dat z firmy 
Mossack Fonseca. Je iluzí si 
myslet, že ušlechtilých zá-
měrů lze dosáhnout pochyb-
nými prostředky. Pochybné 
prostředky se vždycky 
obtisknou i do záměru a činí 
akci od samého počátku 
nedůvěryhodnou. Data pa-
namské firmy údajně poskytl 
listu Süddeutsche Zeitung 

neznámý whistleblower 
s filantropickými sklony. 
Redakce neměla na jejich 
zpracování kapacity. A tak 
se obrátila na Mezinárodní 
konsorcium investigativních 
novinářů, kde na nich přes 
rok pracovalo skoro 400 lidí 
z celého světa. Připadá mi to 
manažersky příliš náročné, 
než aby se tomu dalo úplně 
věřit, ale budiž. Podstatné je, 
že se vytvořil jakýsi nefor-
mální mezinárodní tribunál, 
který bude dokumenty dle 
vlastního uvážení předklá-
dat porotě, tedy čtenářům. 
Tento postup poskytuje 

poměrně široký prostor 
pro manipulaci a mediální 
masáž.

Cílem akce jsou i politici. 
Demokratickým to vadí, 
těm druhým ne. Ředitelka 
české větve konsorcia Pavla 
Holcová zvolila v rozhovoru 
pro DVTV sociální notu: 
„Běžní občané jako vy nebo 
já nemáme offshorové firmy 
v daňových rájích. Nikdo 
neplatí rád daně, ale (...) 
víme (...), že platit daně je so-
lidární. A lidé, kteří se tomu 

placení vyhýbají prostě 
proto, že mají dost peněz 
a konexí, nám posílají zprá-
vu: My žijeme v jiném světě, 
my se s vámi dělit nebude-
me.“ Tento způsob psaní je 
mi odporný od dětských let, 
užil jsem si ho až až. Vytváří 
ve společnosti atmosféru 
lynče.

Akce není zaměřena proti 
všem politikům. Třeba An-
drej Babiš paní Holcové úpl-
ně nesedí, aspoň ale prý vše 
dělá transparentně: předse-
du strany, ministra, maji-
tele velefirmy i mediálního 
magnáta. Shodou okolností 
se paní Holcová z hospody 
zná s bývalým Babišovým 
rádcem Hasoněm (poskytl jí 
doménu). O Panama Papers 
pravidelně a obsáhle infor-
mují oba Babišovy deníky, 
ve speciálním rozšířeném 
„panamském“ týmu paní 
Holcové působí dva jejich 
přední komentátoři.

Bylo by dobré mít jistotu, 
že skrytým cílem celé akce 
není politická manipula-
ce. Proto bych považoval 
za účelné, kdyby vznikl další 
mezinárodní tým investi-
gativců, který se bude tomu 
prvnímu dívat pod prsty. Má 
to ale háček: jen tím přispě-
jeme ke vzniku propráskané 
a profízlované společnosti, 
v níž ale stejně bude platit 
ono známé „všichni jsou 
si rovni, ale někteří jsou si 
rovnější“.

Autor je politolog

Komentář

Bohumil Doležal

Je iluzí si myslet, že 
ušlechtilých záměrů 
lze dosáhnout 
pochybnými 
prostředky.
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Tvář dne 

 Pokud existoval pokyn, že mají čeští 
policisté stranit Číňanům, že mají každou 
tibetskou vlajku, kterou vidí, strhnout,  
tak já z funkce ministra odstoupím,
řekl ministr vnitra  
Milan Chovanec 
str. 3
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Hospody a sály
Zapojení umělců do volebních kampaní už je v Česku sa-
mozřejmost. Když ale závan politiky na vteřinku pročísne 
gala atmosféru společenského večera spojeného s předá-
váním hudebních cen, pořád to dokáže někoho překvapit. 
Prezident Miloš Zeman dokonce přirovnal muzikanty, 
kteří se v projevech otřeli o jeho politiku, k umělcům, kteří 
v roce 1977 podepisovali takzvanou Antichartu. Což je 
hloupé a mimo terč. 

Zaujetím politického postoje umělec vždy riskuje část pu-
blika, takže jde o odvahu svého druhu. Tu třeba Andělem 
vyznamenaný David Koller projevuje dlouhodobě. Stejně 
jako na druhé straně medailí Za zásluhy vyznamenaný 
František Ringo Čech. Jestliže politická debata proniká 
za zdi hospod, není důvod, aby nepronikala za zdi spole-
čenských sálů. Stačí si připomenout vypjatou atmosféru 
posledních Oscarů, kde silně rezonovala rasová otázka. 
Ve srovnání s politicky zcela sterilními Českými lvy bylo 
předávání Andělů docela osvěžením.
 Martin Čaban

Samozřejmě že můžu komunikovat i bez telefonu.  
Mám na to aplikaci!



DO NAŠEHO OBCHODNÍHO TÝMU HLEDÁME KOLEGY NA POZICI 

SALES MANAGER
TÝDENÍKU EURO 

SVÉ ŽIVOTOPISY PROSÍM ZASÍLEJTE NA JOB@MF.CZ

NÁPLŇ PRÁCE:
• prodej inzertního prostoru v ekonomickém týdeníku Euro 
• péče o svěřené portfolio klientů a budování obchodních 

vztahů s klienty
• vyhledávání nových klientů a obchodních příležitostí

• vytváření reklamních kampaní klientům na míru
• analýza trhu a pravidelný reporting

POŽADUJEME:
• profesionální vystupování a schopnost zaujmout klienta

• výborné komunikační, prezentační a organizační dovednosti
• cílevědomost, samostatnost, zodpovědnost, pečlivost

• cit pro obchod, orientaci na klienta
• pozitivní přístup k práci, chuť učit se a rozvíjet

NABÍZÍME:
• zázemí a prestiž jednoho z největších vydavatelských domů 

• motivující finanční ohodnocení v návaznosti
 na obchodní výsledky

• zajímavou, tvůrčí a motivující práci v týmu aktivních, 
příjemných a schopných lidí

• příležitost uplatnit a rozvíjet své dovednosti 
• systematický rozvoj obchodních dovedností, možnost 

kariérního růstu

NÁSTUP:
• ihned/dohodou

• místo výkonu práce Praha
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n Producent J. J. Ab- 
rams se vrací s nevy-
zpytatelným thril-
lerem o boji proti 
příšerám různých 
podob Ulice Clover- 
field 10, jenž je nabitý 
řadou zvratů i žánrů 
a chce být chytřejší, 
než nakonec je.

Stanislav Šulc

Cloverfield se jmenoval pří-
pad s nalezeným videoma-
teriálem dokumentujícím 
útok na New York, který 
jsme viděli ve filmu Mon-
strum. Tím na sebe v roce 
2008 jako filmový producent 
upozornil tvůrce seriálů 
Alias a Ztraceni J. J. Abrams, 
filmařský zástupce všech 
sci-fi nadšenců. Nyní při-
chází do kin Abramsovými 
slovy „duchovní nástupce“ 
či „pokrevní příbuzný“ 

úspěšného snímku, Ulice 
Cloverfield 10. 

I novinka si hrála s virální 
kampaní, i když se nesnaží 
prezentovat jako dokument, 
ostatně hlavní role hrají John 
Goodman (Big Lebowski), 
Mary Elizabeth Winsteadová 
(Smrtonosná past 4.0) a John 
Gallagher Jr. (Newsroom). 
Ulice Cloverfield stojí na ji-
ných kvalitách než na syro-
vosti a kinetických záběrech. 
Její zřetelné spojení s Mon-
strem i Abramsem znalému 
obecenstvu prozrazuje jeden 
z možných zvratů, stejně 
jako oficiální označení filmu 
za sci-fi thriller. I tak umí 
snímek diváky překvapovat, 
a tudíž je lepší o něm moc 
nevědět dopředu. 

Příběh začíná jako thriller 
o únosu mladé dívky, která 
se po dopravní nehodě pro-
budí připoutaná někde  
ve sklepě podivného chláp-
ka. Ten tvrdí, že ji v podzemí 
drží pro její vlastní bezpeč-
nost, venku totiž mezitím 

Jiná napínavá monstra z Cloverfieldu

kdo Je tu blázen? Měla by Michelle (M. E. Winsteadová) 
Howardovi (J. Goodman) věřit, nebo ne?
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došlo k útoku, který nikdo 
nepřežil. Má pravdu a je 
jediným příčetným, který 
se připravil na blížící se 
katastrofu? Nebo jde spíš 
o násilnického paranoidního 
magora? 

Ve snímku v režii celo-
večerního debutanta Dana 
Trachtenberga, na jehož 
scénáři se podílel i autor 
oscarového filmu Whiplash 

Damien Chazelle, není 
naštěstí nic úplně přímočaré. 
Snad kromě odvahy a vy-
nalézavosti hlavní hrdinky, 
vzorovějšího příkladu pro 
ženy než Katniss z Hunger 
Games. Zároveň ale bunkr 
v Ulici Cloverfield by rád byl 
zásobený úplně vším, nejen 
napínavým a dobře zahra-
ným a natočeným komorním 
psychodramatem. Zábavně 

napínavá podívaná s kolísa-
vým tempem, která se tak 
vehementně snaží variovat 
vybrané žánry, nakonec 
obsahuje o jeden zvrat až 
příliš. A ten odhalí, že film 
není úplně tak duchaplný 
a originální, jak by chtěl. 

Závěr, nejméně zajímavá 
část příběhu, vše přetrans-
formuje v potenciální pilot 
úplně jiného seriálu. Nejsty-
lovější tak zůstávají titulky. 
Nový Cloverfield s propraco-
vanějším typem monstra než 
poprvé i tak dokáže zapůso-
bit jako filmový ekvivalent 
rčení „co tě nezabije, to tě 
posílí“. 

ulice Cloverfield 10 

(sci-fi thriller, USA 2016, 105 minut)
režie: Dan Trachtenberg
Scénář: Josh Campbell, Matt 
Stuecken, Damien Chazelle
Hrají: Mary Elizabeth Winsteadová, 
John Goodman, John Gallagher jr.
Premiéra: 7. dubna
Hodnocení: 70 %
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KArNEvAl. Celý 
týden trvá ve městě 
Bonoua v Pobřeží 
slonoviny tradiční 
karneval Popo odvo-
zený z francouzského 
svátku Mardi Gras, 
doslova tučného úterý. 
Oslavy vycházející 
z kulturního dědictví 
etnické skupiny Abou-
re. Kromě hojnosti 
jídla a pití jsou pro ně 
typické pompézní prů-
vody a gastronomické, 
sportovní a taneční 
soutěže.
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